




Milí čtenáři,  

právě jste otevřeli poslední číslo časopisu KOMPOST. Najdete zde články o divadelních 

představeních, kterých se někteří z vás zúčastnili, o workshopu našeho Ekotýmu, ale také o 

významné  sportovní události, která se konala v České republice. Přinášíme vám také okénko 

Půlnoční víly. Ask  pro vás uskutečnila rozhovor s jedním z vyučujících. Chcete vědět s kým? 

Tak listujte dál naším časopisem.  

Přejeme všem krásné léto, užijte si prázdniny, načerpejte energii. 

Budeme rádi, když se k nám v září přidáte.



DIVADLO 
MALÝ PRINC 

 

Dne 7. 5. navštívily třídy 7. A, 6. A a 2. A8 divadlo v Mostě. 
Jely se tam podívat na představení Malý princ.   

Mně se divadlo líbilo hlavně kvůli pochopitelnému ději. 
Herci byli také skvělí. Nelituji tohoto zážitku.  

 

 

 

 

V hlavních rolích: 

Pilot – Ján Burda 

Malý princ – Matyáš Stránský 

Květina – Eliška Matzkeová 

 

X 

 

 



Dne 16. 5. 2024 se žáci naší školy zúčastnili besedy s  promítáním 

d o k u m e n t á r n í h o fi l m u o 

dobrovolnících u autistického 

chlapce, který se jmenuje Ángel. 

Tento dokument je od nadace 

AUTISMUS JAKO DAR, kterou 

z a l o ž i l i Á n g e l o v i r o d i če . 

V  dokumentu jsme mohli vidět, 

ž e Á n g e l s  k a ž d ý m 

dobrovolníkem dělal něco jiného 

jako například hrál na housle, 

cvičil, jezdil vlakem a mnoho 

jiného. Po konci filmu započala otevřená konverzace, kde nám nejdříve řekli, 

jak se Ángelovi rodiče dostali k dobrovolnictví. A potom se začali ptát i naši 
studenti, třeba na otázky ohledně dobrovolnictví. Otázky studentů se dotýkaly 

různých témat, od praktických rad pro dobrovolníky, až po osobní zážitky 

rodičů a dobrovolníků. 

Tato beseda a promítání dokumentu byly pro žáky velmi přínosné, 

protože jim umožnily lépe porozumět významu dobrovolnické práce. 

       Leonardo

SEMÍNKA 
DOBRODĚJŮ

Na celý dokument se 
m ů ž e t e p o d í v a t v 
iVysílání České televize.



 

Hokejová extraliga 

Letošní rok si již po páté v řadě obhájil :tul hokejový tým 
HC Oceláři Třinec. Po velice dlouhých a náročných sedmi 
zápasech s Pardubicemi. Poslední zápas se hrál na dvě 
dvace:minutová prodloužení.  Třinec porazil Pardubice 
4:3 a rozhodovací gól střelil David Cienciala.

Mistrovství světa v ledním hokeji jsme letos hos:li my, na stadionu v O2 Aréně v Praze a v Ostravar 
Aréně v Ostravě. Do semifinále jsme se dostali samozřejmě my, společně se Švédy, které jsme 
porazili 7:3. Dále se do semifinále probojovala Kanada se Švýcarskem, kde nečekaně vyhráli Švýcaři 
na nájezdy. Do finálového zápasu Češi nastoupili se Švýcary, kteří dostali první gól od Davida 
Pastrňáka ve třeX tře:ně. 19 vteřin před koncem naše vítězství potvrdil David Kämpf, který dal gól do 
prázdné branky. Byl to napínavý a velice náročný zápas, který se povedl Česku vyhrát na domácí 
půdě po 39 letech. 

MISTROVSTVÍ SVĚTA 
V  

LEDNÍM HOKEJI

zdroj: https://marketsk.mennofolk.org/category?name=ms hokej medaile



Letošní Eurovizi pořádalo Švédsko ve městě Malmö, a to díky jejich loňské 

reprezentantce Loreen (která zvítězila) a její písni „Tattoo“. Pro Švédy to byla velká čest a 

jelikož šlo letos o 50. výročí vítězství skupiny ABBA v Eurovizi. Během všech tří večerů bylo 

opakovaně odkazováno na jejich úspěch a dělány vtípky na adresu skupiny.   

Dohromady se zúčastnilo 37 zemí. 

V každém semifinále se klasifikovalo deset 

zemí a pět automatických finalistů do 

G r a n d - f i n á l e . L e t o š n í r o k n á s 

reprezentovala talentovaná zpěvačka Aiko 

s písní „Pedestal“, která bohužel během 

druhého semi-finále nepostoupila. 

V prvním semifinále se umístilo 

v TOP3 Irsko, svého zástupce vybralo 

s pomocí černé magie, stala se jím umělkyně Bambi Thug se skladbou „Doomsday Blue“. Na 

druhé místo, nedaleko od prvního, se proti větru vydala dvojice zpěvaček z Ukrajiny, Alyona 

Alyona a Jerry Heil, se svou písní „Teresa & Maria“. A na první místo si doskákal jeden 

z favoritů televotingu, chorvatský zpěvák Baby Lasagna s písní „Rim Tim Tagi Dim“. 

V druhém semifinále se mezi třemi nejoblíbenějšími objevila utančená, energií nabitá 

Ladaniva z Arménie s písní „Jako“. S větším 

odstupem se na druhém místě umístil jeden 

z jasných favoritů televotingu, širokoramenný 
Joos t K le i n , zas tupu j í c í N i zozemsko , 

s tematickou písní „Europapa“. A jen pár bodů od 

druhého místa se přivála z Izraele Eden Golan se 

skladbou „Hurricane“. 

Přes všechny komplikace, které tato událost 

přinesla, se Grand-finále odehrálo za přítomnosti všech zemí, kromě zpěváka Joosta. Když se 

opět podíváme pouze na TOP3, na krásném 3. místě se umístily favoritky české komise, 

Alyson a Jerry z Ukrajiny. S větším odskokem se umístil, také už zmíněný, Baby Lasagna 

z Chorvatska. Výhercem letošní Eurovize se stal Nemo, který se našel ve Švýcarsku, se svou 

točící platformou a skladbou „The Code“. A přesně jak zpívá ve své písni ‚‚I broke the code‘‘, 

kód nebylo to jediné, co Nemo rozbil. Po obdržení skleněného mikrofonu a zazpívání výherní 

skladby, se povedlo této rybičce rozbít získanou trofej. Naštěstí měli pořadatelé cenu v záloze 

a Nemo domů s prázdnou neodjel.  

              Michelangelo

https://eurovoix.com/2024/05/08/! -eurovision-2024-abba-at-eurovision-grand-final/



ROZHOVOR S PANEM UČITELEM  
JIŘÍM BREUEM 

První otázka, chtěla jsem se Vás zeptat, jaké jsou Vaše záliby nebo jak trávíte svůj volný 
čas? 

„Tak mám rád přírodu, rýpu se v zahradě, jak se říká. Kdysi jsem i rád četl, ale teď, když 
začnu něco číst, tak okamžitě usnu. Rád luštím sudoku a tak podobně. Nejradši jsem venku a 
poslouchám hudbu, když jsem doma.“ 

Kolik času týdně věnujete církevním záležitostem? 

„No, to se dá těžko odhadnout, ale minimálně dvacet, 
třicet hodin, jak kdy. Ono to není jen o bohoslužbách, 
ale jsou to také občas přípravy, když někdo má 
pohřby a svatby a to, co s tím souvisí, takže to není až 
tak jednoduché. Říct dvacet, třicet hodin je těžké, 
hlavně je to podle potřeby.“ 

Takže se to liší od týdne k týdnu? 

„Záleží na tom, jaké jsou svátky a podobně.“ 

Asi na Velikonoce a na Vánoce je toho více, nebo? 

„Velikonoce, to jsou vlastně tři dny v  jednom kuse, 
takže je to hodně času.“ 

Co považujete za svůj největší životní úspěch? 

„Že jsem to s vámi, dětmi, vydržel. A že jsem se nezbláznil. To, že dělám práci takovou, 
kterou mám rád.“ 

Kolik let učíte? 

„Na této škole třicet, jinak čtyřicet roků.“ 

Jaké všechny předměty jste učil? 

„Tak můj původní obor je čeština a základy společenských věd, později přibyla ještě němčina 
a samozřejmě religionistika. Jinak ve svých začátcích jsem učil pracovní činnosti, dílny a také 
dějepis, protože je to velmi blízké mému oboru.“ 

Například té religionistice? 

„Ano, ale i společenkám, protože jsem vždycky říkal, že jsme měli více zkoušek z dějepisu 
než historici v našem oboru. Tam musí mít člověk přehled o všem možném.“ 

Kde jste studoval? 

„Jednak jsem studoval na pedagogické fakultě v Ústí nad Labem a potom teologická fakulta 
Karlovy univerzity.“ 

zdroj: https://www.renovabis.de/hintergrund/manchmal-
reicht-einfach-zuhoeren



Jakou radu byste dal začínajícím kolegům? 

„Aby zůstali lidmi a všímali si, jaké jsou potřeby dětí. Aby byli tedy empatičtí, protože i ten 
největší vejlupek dokáže divy, když se k němu člověk chová slušně.“ 

Mohl byste srovnat studenty, jací byli dříve a dnes a jak se Vám s  nimi pracovalo nebo 
pracuje? 

„Tahle… v současné době díky všemožným technologiím je ta dnešní generace pohodlná a 
myslí si, že totiž všechno najde, že ji to spadne, dá se říci, tzv. do klína. Dříve jsme si museli 
všechno vyhledat, takže když jsme chtěli něco po studentech, tak bylo jasně řečeno: chci to a 
to, a musí to vypadat tak a tak. A on musel prostě jít do literatury nebo hledat zdroje. Dneska 
umělá inteligence zvládne všechno, ale problém je v  tom - ano, inteligence to zvládne, ale 
když nemám základ, tak nevím, o čem ta inteligence mluví.“ 

Jaká byla práce s tehdejšími pomůckami ve srovnání s dnešními? 

„Přiznám se, že byla úplně jiná, protože my jsme měli obrovské kvantum pomůcek, které 
nám dodával státní podnik Komenium a my jsme opravdu měli krásné diapozitivy, výukové 
filmy, smyčky, KP8 (promítač) a i kabinety fyziky, přírodních věd byly perfektně vybaveny. 
No, ale od té doby, co si to musí školy zajišťovat samy, tak to je o kapku slabší, protože na ty 
drahé pomůcky nemáme. Nám stačil zpětný projektor, diaprojektor, křída. Dneska digitální 
kompetence.“ 

Jaká je vaše oblíbená pomůcka v hodinách? 

„Já jsem v tomto trošku konzervativní, je to jakákoliv 
dobrá publikace i obrazová. Protože když pracuji 
s internetem, já tam nenajdu to, co chci, já to neumím 
pořádně. Právě v té knize vím přesně, otevřu stánku 
a tam mám to, co potřebuji dětem ukázat, takže 
nějaká kvalitní dobrá kniha je dobrá kniha a u toho 
zůstanu.“ 

Poslední otázka, kolik pravdy je na tom, že odcházíte do důchodu? 

„No, to není žádná lež, to je skutečnost. Po čtyřiceti letech ve školství odcházím vlastně 
s  tímto školním rokem na zasloužený odpočinek, ale ještě se tady chvilku možná budu 
pohybovat, pomáhat s  některými věcmi, ale opravdu jdu do důchodu. Už mi není 
pětadvacet.“ 

Nějaká záliba, na kterou se těšíte v důchodu? 

„Muzika. Pořád muzika a to, co člověka drží nad vodou čili zahrada, zvěřinec a podobně.“ 

Během našeho rozhovoru jsme se ještě bavili, že němčina moc studenty nebaví, ale pan učitel si právě 
myslí, že je důležitá. Najednou někdo volal panu učiteli právě kvůli církevním záležitostem a mluvil 
s dotyčným velmi plynulou němčinou, což mě velmi zaujalo. Ale také jsme si povídali, kde pan učitel 
studoval mimo naši školu, vzpomínal také na momenty, kdy potkal své bývalé žáky a na dobu, kdy byl 
třídním učitelem. Pan učitel mi také něco málo pověděl o jeho dvou bernských salašnických psech, kteří 
se jmenují Nico a Sam. Rozhovor s panem učitelem Breuem byl velmi klidný a „sentimentální“ na ty 
nejkrásnější momenty. Nečekala jsem, že rozhovor na záznamník i bez, bude na celou velkou 
přestávku. Rozhovor byl pro mě velmi zajímavý, a právě čas během rozhovoru utíkal jako voda. 

            Ask

zdroj: https://www.krupka-mesto.cz/pravidelny-rozhovor-se-zajimavou-
osobnosti-jiri-breu/d-16961





GARDEN PARTY

Po skončení Letní akademie  se na Vás budeme
těšit  na zahradě školy - deváťáci

13.6.

POJĎTE SI S NÁMI UŽÍT:POJĎTE SI S NÁMI UŽÍT:
BALÓNKOVOU EVIČKU
DISKOTÉKU VE SKLEPĚ

OBČERSTVENÍ
MALOVÁNÍ NA OBLIČEJ 
FLORBALOVOU SOUTĚŽ

FOTOKOUTEK
ŠACHOVÝ KOUTEK

TRAMPOLÍNU 
TWISTER



DEN NARUBY

 Epidermolysis bullosa congenita neboli tzv. nemoc motýlích křídel, též zkráceně 
EB. Kdybychom si měli představit motýla, představíme si jistě kombinaci mnoha barev 
jejich křídel, ale mnohým se též vybaví ikonická křehkost těchto oku lahodících bytostí. Už 
to by tedy čtenáři mohlo napovědět, jakým problémem budou trpět lidé s nemocí motýlích 
křídel. Jejich kůže je opravdu křehká jako motýlí křídla. Jejich pokožka i sliznice jsou 
velice jemné, citlivé a lehce zranitelné. I mírný tlak či tření pak způsobuje tvorbu puchýřů a 
bolestivých, otevřených ran na kůži a sliznicích (např. v dutině ústní, v jícnu, trávicím nebo 
močovém ústrojí). Projevy této nemoci jsou velmi rozmanité. U závažných forem postižení 
se nemoc projeví hned po narození, jindy se přihlásí o pozornost až později, např. když 
děti začnou lézt nebo se učí chodit. Nemoc motýlích křídel je vrozené, geneticky 
podmíněné onemocnění. Děti s nemocí motýlích křídel si nemohou hrát jako zdraví 
vrstevníci. I hračka, skluzavka a hra na pískovišti mohou ublížit. Odřená kolena znamenají 
pro nemocné dlouhodobou léčbu a velkou bolest. Součástí každého dne dítěte je 
několikahodinová ošetřovací procedura.  

 DEBRA - zkratka pro Dystrophic Epidermolysis Bullosa Research Association. 
Jedná se o organizaci založenou v české republice v roce 2004. Tato nezisková 
organizace nabízí nemocným a jejich blízkým podporu, informace i finanční pomoc. A 
právě tato organizace pořádala dne 15. 5. 24 Den naruby. 
 Jelikož lidé s onemocněním EB nemohou nosit běžné oblečení, protože i pouhé 
švy na tričku by mohly způsobit velkou bolest a podráždit kůži, často tedy nosí oblečení 
naruby. Cílem této akce bylo se tedy alespoň částečně přiblížit situaci, kterou si lidé s EB 
prochází každý den. Letos se ke Dni naruby přidala poprvé i naše škola. Ptáte se proč? V 
září tohoto roku k nám do první třídy nastoupil úžasňák Péťa, který o této nemoci ví své. A 
více vám o sobě řekne v rozhovoru, který našemu časopisu poskytl. 
                      
                     Holubička

https://shop.debra-cz.org/den-naruby/



Jak se ti líbí v první třídě? 
 „Moc se mi tam líbí! Líbí se mi tam mnohem víc než v přípravce, protože tam mám 
mnohem víc kamarádů a mnohem lepší. Hlavně je to prostě super třída, takže jako líbí se 
mi tam prostě nejvíc.“ 

 A těšíš se tam? 
 „Ano a hodně se těším taky do druhé třídy.“ 

Co máš nejradši za předměty?  
 „Za p ředmě ty nejradš i mám, s mým 
kamarádem Maxíkem, výtvarku a i hudebku. Ale 
výtvarka je prostě nejlepší, tu mám nejradši, protože 
mám rád vyrábění. I když moc nevyrábím, i když 
dneska jsem zrovna vyrobil Nelče korunku.“ 

Jaké máš koníčky? Co děláš rád? 
 „Rád si hraju s mojí celou partou. Máme ve 
škole takovou partu, jsme v ní čtyři. A nejradši si 
hraju třeba s Maxíkem a tak.“ 

A mimo školu? 
 „A mimo školu, hm. Rád si hraju s Nelčou, rád 
si hraju na telefonu nebo na počítači. Prostě líbí se 
mi všechno ale nejradši chodím ven. A taky hodně 
rád jezdím na svém elektrokole, je to lehokolo. Také 
zkouším fotit a dělat různé věci. Líbí se mi dělat různé věci, hodně moc.“ 

Máte s rodinou nějaké plány na léto? 
 „Tak tohle je hodně těžká otázka. Asi možná pojedeme na Rujánu do Německa, pět 
hodin se tam jede. A jinak na léto mám já naplanované na prázdniny, že ke mě přijedou 
nejlepší spolužáci, takže na to se hodně těším, hodně. A po prázdninách jezdíme do Itálie 
a na to se taky docela těším. Docela, ne 
úplně hodně, ale hodně se těším na trajekt. 
Na to jakou budeme mít kajutu a doufám, že 
se nepotopíme.“ 

Už si slyšel o našem časopisu?  
 „Paní asistentka Yva (z první třídy) mi 
o tom říkala trošku.“



Kulturní okénko
červen 2024

album měsíce: Psycho Tropical Berlin (La Femme, 2013)

Představte si: žijete v překrásném městečku,
kde se na vás všichni usmívají, horké slunce
objímá všechno živé a svět je nádherný. A
pak… najdete v trávníku ustřižené lidské
ucho. A vy zjistíte že ten svět, který se zdál
být perfektní a nádherný, skrývá mnoho
zla, hniloby a špíny. Toto je premisa
Modrého sametu od režiséra Davida Lynche,
jednoho z nejvíce přehlížených režisérů v
historii filmu, a to neprávem! Modrý samet
není pro každého a ne každý si užije
surrealistickou a snovou atmosféru a logiku
filmu. Lynche nezajímá vyprávění
přesvědčivého příběhu, ale emoce a
prožitky, které si z filmu odneseme, a
musím říct, že na tyto prožitky jen tak
nezapomenu!

O tomhle albu a této francouzské hudební skupině jste
pravděpodobně nikdy neslyšeli. To je ovšem veliká
chyba! Psychedelický rock s prvky techna dýchá noční
evropský život v klubech nasáklých potem. Jedná se
skutečně o mimořádný zážitek. Pokud máte rádi
alternativní hudbu, tak tohle je to, co hledáte.

film měsíce: Blue Velvet (1986)

Půlnoční Víla Kompost

kniha měsíce: Gone Girl (2012)

Pokud není estetika vaším zájmem a čtete knihy (nebo
sledujete filmy) pro jejich zajímavý příběh, mám pro vás
to pravé! Gone Girl je thriller, detektivka, romantika,
manželství, zášť, žárlivost, hněv, a neskutečně skvěle
promyšlený příběh, který vás nenechá knihu pustit z
ruky. Pro ty z vás, kteří neholdujete knihám, mám
skvělou zprávu! V roce 2014 byla kniha adaptována do
úžasného filmu (85% na ČSFD).



ŠKOLNÍ PROSTORY DOSTALY UPDATE 

   Možná jste si už všimli, jak u školy dostáváte od 8. 
května větší páru kyslíku. Pokud ne, tak prostě věřte, že je 
tomu tak. Několik dobrovolníků z naší školy totiž přišlo na 
pomoc našim venkovním prostorům. Takový jednoduchý 
update, aby se nám tam lépe žilo.  
  Hned jsme vzali do ruky náčiní a začali hledat, co vše 

tam nechceme (nebojte, škola pořád stojí). Prodírali 
jsme se stromy a keři, vytrhávali plevel, upravovali 

větve… řekněme, že jste pak gym ten den mohli 
vynechat. 
   Po nějaké chvíli jsme tak měli krásně čistý prostor se spoustou místa 
na zkrášlení. Někteří přinesli nové rostliny, za což jim moc děkujeme, 
protože teď je to tam díky tomu barevnější a živější. Ty jsme tedy všechny 
zasadili a poté, což jsme už byli celkem znavení, přišel čas na buřty! Yay! to 
jsme si krásně pochutnali, a ještě jsme si tak všichni povídali mezi sebou, 
než jsme se začali rozpouštět. 
    Jednoduchá akce, velmi mě bavila a doufám, že se příští rok budu 
moct zase připojit. 
                  Robin beta verze



Edudant a Francimor  

aka Dlouhý a Široký bez Bystrozrakýho

Náš školní dramaťák si zahrál hru Edudant a Francimor podle 
knižní předlohy od 
Karla Poláčka. Dne 
1 0 . 4 . h r á l i 
v kulturním domě 
Olympie v Krupce 
n e j d ř í v e p r o 1 . 
s tupeň zák ladn í 
školy a mateřskou 
šk o l u a p a k o d 
14:00 pro veřejnost. 
Dále hráli 14. 4. 
v k ra jském ko le 
d r a m a t i c k ý c h 
souborů v Lounech. 
Ale abyste vůbec věděli, o čem to hráli, tak vám to tady shrneme.  

Jsou tu dva bratři, kteří jsou synové kouzelnice Halabáby. Sice 
uměli kouzlit a mohli pomáhat mamce, jenomže i tak byli donuceni jít 
do školy kvůli zákonu ☹



 Akorát se jim ve škole fakt nelíbilo, a tak využívali svých 
schopností. Dě láním 
blbostí ve škole to 
začalo, ale pak ostatní 
spolužáci zjistili, že 
mají takové schopnosti 
a zalíbil se jim nápad 
z a ž í t n ě j a k é 
dobrodružs tv í . Tak 
l e t í m e ! P o c e s tě 
potkali víly, loupežníky, 
v o d n í k a a d a l š í 
kouze lná s tvo řen í . 
Takhle to postupně šlo, 
i když mě l i ce lkem 
průšvihy, i tak to dobře dopadlo a stali se z nich výborní kouzelníci.  

 Emi a Robin beta verze <3



Fairtrade
Fair t rade, nebol i spravedl ivý 
obchod, je g lobá ln í hnut í a 
certifikační systém, který usiluje o 
zlepšení životních a pracovních 
podmínek malých farmářů a dělníků 
v rozvojových zemích. Hlavní, cílem 
fairtrade je zajistit, aby producenti 
dostávali spravedlivou cenu za své 
produkty, což jim umožňuje pokrýt 
náklady na výrobu, zajišťuje jim 
důstojný p ř í jem a podporuje 
udržitelný rozvoj jejich komunit.

HLAVNÍ PRINCIPY FAIRTRADE


• spravedlivé ceny

• transparentnost a odpovědnost

• udržitelnost

• důstojné pracovní podmínky

FAIRTRADE PRODUKTY 

Mezi fairtrade produkty patří široká škála produktů jako je káva, čaj, 
kakao, ořechy, banány, bavlna, květiny a mnoho dalšího. Tyto produkty 
jsou označeny specifickým fairtrade logem. Logo zaručuje, že byly 
vyrobeny v souladu s principy fairtrade.

	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 	 Leonardo




